



INQUIRY OF MINISTRY DEMANDE DE RENSEIGNEMENT AU GOUVERNEMENT

PREPARE IN ENGLISH AND FRENCH MARKING "ORIGINAL TEXT" OR "TRANSLATION"
PRÉPARER EN ANGLAIS ET EN FRANÇAIS EN INDIQUANT "TEXTE ORIGINAL" OU "TRADUCTION"

QUESTION NO./N° DE LA QUESTION Q-1625	BY / DE Mr. Viersen (Peace River—Westlock)	DATE June 14, 2023
---	--	------------------------------

Reply by the Minister of Health
Réponse du ministre de la Santé

Signed by the Honourable Mark Holland



SIGNATURE
MINISTER OR PARLIAMENTARY SECRETARY
MINISTRE OU SECRÉTAIRE PARLEMENTAIRE

PRINT NAME OF SIGNATORY
INSCRIRE LE NOM DU SIGNATAIRE

QUESTION

With regard to statistics recorded by Health Canada pertaining to its Medical Assistance in Dying Program (MAID), for the year 2022: (a) how many Canadians have made a request for MAID, broken down by those for whom natural death is reasonably foreseeable and those for whom natural death is not reasonably foreseeable; (b) what is the breakdown of (a) by province or territory; (c) what is the breakdown by age of those who have requested MAID; (d) of the requests in (a), how many were (i) granted, (ii) denied; and (e) what is the breakdown by age of those whose request for MAID were (i) granted, (ii) denied?

REPLY / RÉPONSE

ORIGINAL TEXT
TEXTE ORIGINAL

TRANSLATION
TRADUCTION

Health Canada

Data for the year 2022 will become available in fall 2023 and can be provided upon request at that time. In the meantime, we are pleased to present data for 2021 below. More information can be found in the [Third Annual Report on Medical Assistance in Dying](#).

- (a) There were 12,286 written requests for MAID in 2021. 2.2% (219 individuals) of the total number of MAID provisions (10,064 individuals) were individuals whose natural deaths were not reasonably foreseeable (non-RFND), with the remainder of provisions (9,845 or 97.8%) for individuals whose deaths were reasonably foreseeable. Data does not support the calculation of the number of requests not ending in a MAID provision by RFND vs non-RFND status.
- (b) The breakdown of MAID requests and outcomes by jurisdiction is provided in Table 7.1 from the [Third Annual Report on Medical Assistance in Dying](#). (Due to small numbers, some data have been suppressed to protect confidentiality). The majority of written requests (9,950 or 81.0%) resulted in the administration of MAID (based on reports received). The remaining 2,336 requests (19.0%) resulted in an outcome other than MAID: 231 individuals withdrew their request (1.9% of written requests); 487 individuals were deemed ineligible (4.0% of written requests); and 1,618 individuals died prior to receiving MAID (13.2% of written requests). See Annex A.
- (c) The average age at the time MAID was provided in 2021 was 76.3. The breakdown by age of individuals who received MAID is as follows:
 - 18 - 45: 139
 - 46 - 55: 353
 - 56 - 64: 1,165
 - 65-70: 1,462
 - 71-75: 1,572
 - 76-80: 1,621
 - 81-85: 1,364
 - 86-90: 1,200
 - 91+: 1,074

The average age for outcomes not ending in MAID: ineligible (76.5), withdrawal (75.4), patient died (73.7). The data does not support the calculation of age range of individuals who did not receive MAID.

- (d) As per the response in answer (b) above and in Table 7.1 from the [Third Annual Report on Medical Assistance in Dying](#).
- i. Of the 12,286 written requests for MAID in 2021, 9,950 (or 81.0%) resulted in the administration of MAID (based on reports received).
 - ii. 487 individuals were deemed ineligible (4.0% of written requests).
 - Of the 2,336 requests (19.0%) that resulted in an outcome other than MAID: in addition to the 487 individuals referenced in (d) ii), 231 individuals withdrew their request (1.9% of written requests); and 1,618 individuals died prior to receiving MAID (13.2% of written requests).
- (e) The breakdown by age of individuals who received MAID is provided in part (c).

The data does not support the calculation of age range of individuals who did not receive MAID.



INQUIRY OF MINISTRY / DEMANDE DE RENSEIGNEMENT AU GOUVERNEMENT

PREPARE IN ENGLISH AND FRENCH MARKING "ORIGINAL TEXT" OR "TRANSLATION" / PRÉPARER EN ANGLAIS ET EN FRANÇAIS EN INDIQUANT "TEXTE ORIGINAL" OU "TRADUCTION"

QUESTION NO./N° DE LA QUESTION Q-1625	BY / DE M. Viersen (Peace River—Westlock)	DATE Le 14 juin 2023
--	--	-------------------------

Reply by the Minister of Health / Réponse du ministre de la Santé

Signé par l'honorable Mark Holland



PRINT NAME OF SIGNATORY / INSCRIRE LE NOM DU SIGNATAIRE

SIGNATURE / MINISTRE OR PARLIAMENTARY SECRETARY / MINISTRE OU SECRÉTAIRE PARLEMENTAIRE

QUESTION

En ce qui concerne les statistiques recueillies par Santé Canada relativement à son Programme d'aide médicale à mourir (AMM) pour l'année 2022 : a) combien de Canadiens ont fait une demande d'AMM, ventilés par demandeurs dont la mort naturelle est raisonnablement prévisible et par demandeurs dont la mort naturelle n'est pas raisonnablement prévisible; b) quelle est la ventilation des données en a) par province ou territoire; c) quelle est la ventilation des demandeurs d'AMM selon l'âge; d) parmi les demandes en a), combien ont été (i) approuvées, (ii) refusées; e) quelle est la ventilation, selon l'âge, des demandeurs dont la demande d'AMM a été (i) approuvée, (ii) refusée?

REPLY / RÉPONSE

ORIGINAL TEXT / TEXTE ORIGINAL

TRANSLATION / TRADUCTION

Santé Canada

Les données pour l'année 2022 seront disponibles en automne 2023 et pourront être fournies sur demande à ce moment-là. En attendant, nous avons le plaisir de présenter ci-dessous les données pour 2021. Plus d'informations peuvent être trouvées dans le [Troisième rapport annuel sur l'aide médicale à mourir au Canada 2021](#).

- a) Il y a eu 12 286 demandes écrites d'aide médicale à mourir en 2021. 2,2 % (219 personnes) du nombre total de prestations d'AMM (10,064 personnes) étaient des personnes dont les décès naturels n'étaient pas raisonnablement prévisibles, le reste des provisions (9 845 ou 97,8 %) pour les personnes dont le décès était raisonnablement prévisible. Les données ne permettent pas de calculer les demandes ne se terminant pas par l'administration de l'AMM par statut (décès raisonnablement prévisible versus décès non raisonnablement prévisible).
- b) La répartition des demandes d'AMM et des résultats par province et territoire est présentée au tableau 7.1 dans le [Troisième rapport annuel sur l'aide médicale à mourir au Canada 2021](#). (En raison de leur petit nombre, certaines données ont été supprimées pour protéger la confidentialité). La majorité des demandes écrites (9 950 ou 81,0 %) ont donné lieu à l'administration de l'AMM (sur la base des rapports reçus). Les 2 336 demandes restantes (19,0 %) ont abouti à un autre résultat que l'AMM : 231 personnes ont retiré leur demande (1,9 % des demandes écrites); 487 personnes ont été jugées non admissibles (4,0 % des demandes écrites); 1 618 personnes sont décédées avant de bénéficier de l'aide médicale à mourir (13,2 % des demandes écrites). Voir l'annexe A.
- c) L'âge moyen au moment où l'AMM a été fournie en 2021 était de 76,3 ans. La répartition par tranche d'âge des personnes ayant reçu l'AMM est la suivante :
- 18 - 45: 139
 - 46 - 55: 353
 - 56 - 64: 1,165
 - 65-70: 1,462
 - 71-75: 1,572
 - 76-80: 1,621
 - 81-85: 1,364
 - 86-90: 1,200
 - 91+: 1,074

L'âge moyen pour les résultats ne se terminant pas par l'AMM : inéligible (76,5), retrait (75,4), patient décédé (73,7). Les données ne permettent pas de calculer la tranche d'âge des personnes ne recevant pas l'AMM.

d) Conformément à la réponse à la réponse (b) ci-dessus et au tableau 7.1 dans le [Troisième rapport annuel sur l'aide médicale à mourir au Canada 2021](#) :

- i. Sur les 12 286 demandes écrites d'AMM en 2021, 9 950 (ou 81,0 %) ont abouti à l'administration de l'AMM (sur la base des rapports reçus).
- ii. 487 personnes ont été jugées inadmissibles (4,0 % des demandes écrites).
 - Sur les 2 336 demandes (19,0 %) ayant abouti à un résultat autre que l'AMM : en plus des 487 personnes référencées en (d) ii), 231 personnes ont retiré leur demande (1,9 % des demandes écrites) ; et 1 618 personnes sont décédées avant de recevoir l'AMM (13,2 % des demandes écrites).

e) La répartition par âge des personnes qui ont reçu l'AMM est fournie à la partie c). Les données ne permettent pas de calculer la tranche d'âge des personnes ne recevant pas l'AMM.